

Воспитанность духовных ценностей белорусских детей 7–10 лет посредством детского телевидения

Катренко О.А.

Государственное учреждение образования «Академия последипломного образования»

В статье обсуждается проблема духовных ценностей белорусских детей. Представляются результаты эмпирического исследования воспитанности духовных ценностей младших школьников.

Цель научной работы – изучить степень воспитанности духовных ценности детей 7–10 лет, смотрящих и не смотрящих детские телеканалы.

Материал и методы. *В исследовании приняли участие 192 ребенка 6–10 лет (2011) и 505 детей 7–10 лет (2013). Были использованы надежный и валидный авторский психодиагностический опросник «Воспитанность духовных ценностей детей младшего школьного возраста (6–10 лет) посредством детского телевидения», прошедший процедуры апробации и стандартизации, и анкета «Диагностика ТВ-предпочтений и любимых детских телевизионных каналов». Статистическая обработка данных произведена с помощью математических и статистических пакетов Microsoft Excel и IBM. SPSS. Statistics. v 20. Multilingual.*

Результаты и их обсуждение. *Полученные результаты свидетельствуют о различиях в воспитанности духовных ценностей младших школьников, которые смотрят и не смотрят детские телеканалы. Выявлена неразвитость духовных ценностей детей, не смотрящих детские телевизионные каналы. Обнаружена средняя степень воспитанности духовных ценностей детей, смотрящих детские телеканалы. Выявлены гендерные различия в группе младших школьников смотрящих детские телеканалы: уровни воспитанной духовности и воспитанность духовных ценности у девочек более развиты, чем у мальчиков.*

Заключение. *Обнаружена отрицательная тенденция в воспитанности духовных ценностей всех девочек и мальчиков 7–10 лет.*

Ключевые слова: *духовные ценности, уровни воспитанной духовности, детские телеканалы.*

Breeding Spiritual Values of 7–10 Year Old Belarusian Children by Means of Children Television

Katrenkj A.A.

State Educational Establishment “Academy of Postgraduate Education”

In the article the issue of spiritual values of Belarusian children is considered. Findings of the empirical research of breeding spiritual values of younger schoolchildren are presented.

The purpose of the scientific work is to study the degree of breeding of spiritual values of 7–10 year old children, who watch and do not watch children TV channels.

Material and methods. *192 6–10 year old children (2011) and 505 7–10 year old children (2013) took part in the research. The author’s reliable and valid psychodiagnostic questionnaire “Breeding spiritual values of children of primary school age (6–10 years old) by means of children television”, which passed the procedure of approbation and standardization, as well as the questionnaire “Diagnostics of TV-preferences and favorite children TV channels” was used. The statistical processing was made with the help of the mathematical and statistical packages of Microsoft Excel and IBM. SPSS. Statistics. v 20. Multilingual.*

Findings and their discussion. *The findings indicate distinctions between breeding of the spiritual values of younger schoolchildren, who watch and do not watch children TV channels. Underdevelopment of spiritual values of children, who do not watch children TV was revealed. The average degree of good breeding of the spiritual values of children who watch children TV channels was found out. Gender differences in the group of younger schoolchildren, who watch children TV channels were identified: the*

levels of brought up spirituality and good breeding of spiritual values of girls are more developed than those of boys.

Conclusion. *Negative tendency in breeding of the spiritual values of 7–10 year old girls and boys was found out.*

Key words: *spiritual values, levels of brought up spirituality, children TV channels.*